
به گزارش خبرنگار »جوان«، راه آهن غرب كشور 
يك��ي از پروژه هاي مه��م و تأثيرگذار در توس��عه 
اقتصادي منطقه است كه با گذشت سال ها از آغاز 
انجام مطالعات و عمليات اجرايي به دليل تخصيص 
نيافتن اعتبار به سرانجام نرسيده است.  مطالعات 
اين پروژه در سال ۶۹ آغاز ش��د و پس از ۱۱ سال 
مطالعه، عمليات اجرايي آن در سال ۸۰ كليد خورد 
و اينك با گذشت ۱۵ سال از آغاز عمليات اجرايي 
و ۲۶ سال از آغاز مطالعات در انتظار دريافت اعتبار 
روزگار مي گذراند.   اين پروژه كه تاكنون چهار دولت 
را به خود ديده سال هاست مردم كرمانشاه را چشم 
انتظار شنيدن سوت قطار خود نگه داشته و ظاهراً 
قرار است به دليل قدمت و كهن بودن تاريخ تمدن 
كرمانشاه، به آن بپيوندد.  با تلاش هاي دولت هاي 
قبلي اين پروژه تا ملاير رس��يده و مسير ملاير به 
كرمانشاه نيز از پيشرفت متوسطي برخوردار است 
اما در مسير كرمانشاه به مرز بين المللي خسروي 
با مش��كلات جدي در قرارداد و اجرا روبه روس��ت 
و همين موضوع باعث توقف پروژه در اين مس��ير 

شده است.  راه آهن غرب كه قرار است يك كريدور 
و نقطه اتصال شرق كشور به غرب و پس  از آن مرز 
خس��روي و مس��ير زائران عتبات عاليات باشد در 
سال گذشته هيچ اعتباري دريافت نكرد تا وعده  و 
وعيدها براي بهره برداري از آن همچنان ادامه داشته 
باشد.  راه آهن به عنوان يكي از زيرساخت هاي مهم 
در توسعه اقتصادي نقش مهمي در توسعه استاني 
مانند كرمانشاه كه با معضل بيكاري دست  به  گريبان 
است خواهد داشت و شايسته است كه دولتمردان 
توجه ويژه اي براي تكميل اين پروژه داشته باشند 
تا شنيدن صداي سوت قطار در اين استان محروم 
بيش از اين به تأخير نيفتد.  ظرفيت بالاي حمل ونقل 
مسافر و بار، حمل ونقل ارزان، ايجاد امكان ارتباط 
سهل الوصول تر با مركز كشور و ايجاد مسير ارتباطي 
ارزان با كش��ور عراق از مزايايي است كه در نتيجه 
ايجاد خطوط ريلي و راه آهن غرب نصيب ش��بكه 
حمل ونقلي و استفاده كنندگان از آن مي شود كه 
به تبع آن رشد اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي را نيز 

شاهد خواهيم بود. 

   بودجهرابهنقاطديگردادهاند
نماينده مردم پاوه و اورامانات در اين خصوص گفت: 
 متأسفانه علي رغم گذش��ت بيش از دو دهه از آغاز 
پروژه راه آهن غرب، اما همچنان شاهد هستيم كه 
قطار به كرمانشاه نرسيده اس��ت.  شهاب نادري به 
حركت كند پروژه طي اين سال ها اشاره كرد و گفت: 
در اين مدت بودجه راه آهن غرب با لابي عده اي به 
مناطق ديگر اختصاص  يافته و س��هم كرمانشاه از 
اين بودجه ها بسيار اندك بوده اس��ت.  وي با اشاره 
به در پيش بودن سفر رئيس جمهور و خواسته مردم 
كرمانشاه براي تكميل پروژه مذكور، افزود: تكميل و 
دريافت اعتبار براي پروژه راه آهن غرب را در اين سفر 
با جديت پيگيري و دنبال خواهيم كرد.  نادري تصريح 
كرد: راه آهن غرب يك پروژه ملي است كه بهره برداري 
از آن در توسعه منطقه نقش مهم و مؤثري خواهد 
داشت.  اين نماينده مجلس خاطرنشان كرد: راه آهن 
غرب با عبور از كرمانشاه و متصل شدن به كشور عراق 
در زمينه توسعه صادرات و واردات كالا و همچنين 
ارتباطات مي تواند تأثيرگذاري فراواني داشته باشد.  

نادري تأكيد كرد: تلاش ما اين اس��ت كه بتوانيم با 
مطالبه تكميل اين پروژه و پيگيري هاي لازم امسال 
قطار به كرمانشاه برسد تا گامي در راستاي توسعه و 

پيشرفت منطقه باشد. 
  قولبهرهبرداريازپروژهراهآهن

نماينده مردم كرمانشاه در مجلس نيز اظهار داشت: 
قرار نيست در سفر هيئت دولت به استان كرمانشاه، 
جز در موارد ف��وري، پروژه جديدي تعريف ش��ود 
و بودجه اي نيز براي پروژه هاي جديد داده ش��ود.  
عبدالرضا مصري افزود: يكي دو پروژه فوري داريم كه 
برخي از آنها سه سال رويش كار شده، برخي از آنها 
مصوبه است و برخي نيز طي دو، سه سال است كه 
همه مقدمات آن فراهم  شده كه البته آنها نيز اعتباري 
نبوده و تسهيلات است كه از منابع صندوق توسعه 
ملي و بانك ها تأمين اعتبار خواهد شد.  وي گفت: 
آن گونه كه به ما گفته  شده و در جريان قرار گرفتيم، 
در سفر دولت قرار نيست مصوبه پروژه هاي جديدي 
داشته باشيم و قرار است تخصيص ها به صورت ۱۰۰ 
درصدي باشد و آنچه در همه جلس��ات وعده داده 
شده اين است كه راه آهن تهران- كرمانشاه امسال 
به بهره برداري برس��د و طي نقل قول ها يا در هفته 
دولت يا ۲۲ بهمن افتتاح مي ش��ود.  نماينده مردم 
كرمانش��اه افزود: قول نهايي اي كه به ما داده  شده 
اين اس��ت كه راه آهن تهران- كرمانشاه در سال ۹۵ 
به بهره برداري برسد و بودجه مناسبي هم براي ادامه 
آن از كرمانشاه به قصرشيرين بدهند تا پس از يكي دو 
سال خوابيدن پروژه، عمليات آن نيز آغاز شود.  وي 
ادامه داد: در خصوص ساير موارد نيز قرار است برخي 
سرمايه گذاري ها توسط نهادهاي انقلابي، نهادهاي 
عمومي و... صورت گيرد و براي اس��تان كرمانش��اه 
قرار اس��ت بيش��تر روي تخصيص ها اقدام شود و 
تخصيص ها به صورت ۱۰۰ درصدي صورت گيرد.   
  تكميلبزرگراهكربلاخواستهكرمانشاهيها
استاندار كرمانشاه نيز در سخناني راه آهن غرب را 
به عنوان يكي از پنج خواسته اصلي مردم كرمانشاه 
در سفر هيئت دولت عنوان كرد.  اسدالله رازاني افزود: 
رفع معضل بيكاري، ارتقاي منطقه ويژه قصرشيرين 
به منطقه آزاد تجاري، راه آهن غرب و راه ها، سامانه 
سردسيري و طرح كريدور گردشگري طاق بستان 
– بيستون پنج مطالبه و پروژه اي هستند كه براي 
اين سفر احصا شده اند.  رازاني بابيان اينكه راه آهن 
غرب تا كرمانشاه مش��كلي ندارد، افزود: اين پروژه 
از كرمانشاه تا خسروي همچنان نياز به پيگيري و 
تأكيد دولت دارد.  استاندار كرمانشاه پروژه راه آهن 
را براي كل كشور و مقوله ترانزيت و توسعه اقتصادي 
امري بسيار مهم و استراتژيك عنوان كرد و گفت: با 
توجه به اين موضوع اين پروژه نيز جزو اولويت هاي 
اصلي ما است.  رازاني عنوان كرد: با توجه به وعده هاي 
داده شده قطار تا پايان امس��ال يا اوايل سال ۹۶ به 
كرمانشاه خواهد رسيد و حال بايد ديد با توجه به سفر 

رئيس جمهور اين وعده ها تحقق خواهد يافت؟!
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وعده راه آهن كرمانشاه براي روزهاي آخر دولت يازدهم!
راه آهن غرب كشور به عنوان كريدور ارتباطي با خاورميانه سال هاست بلاتكليف مانده

احداث بزرگ ترين مركز اورژانس استان البرز 
رئيس بيمارس�تان قائم كرج از احداث بزرگ ترين مركز اورژانس 
استان البرز در اين بيمارستان با مساحت 1۷۰۰ متر مربع خبر داد. 
حس��ين اش��رفيان با اش��اره به اينكه بيمارس��تان قائم كرج يكي از 
بزرگ ترين بيمارس��تان هاي خصوصي كشور به شمار مي رود و حدود 
۲۵۰ تخت فعال در آن وجود دارد، گفت: اين بيمارستان در مساحتي 
حدود ۲۲ هزار متر و با دسترسي بسيار خوبي براي بيماران اورژانسي و 
تصادفي به شمار مي رود.  وي در ارتباط با احداث پروژه اورژانس در اين 
بيمارستان گفت: در حال حاضر بيمارستان قائم داراي بخش اورژانس 
اس��ت ولي اين بخش جوابگوي نيازهاي بيماران ما نيس��ت به همين 
علت كارشناس��ان و اعضاي هيئت مديره براي اين مش��كل راه حلي 
برگزيدند كه آن نيز احداث اين پروژه بود.  رئيس بيمارستان قائم كرج 
عنوان كرد: اين اورژانس در فضايي حدود ۱7۰۰ متر و بس��يار مجهز 
كه يكي از بزرگ ترين اورژانس هاي خصوصي كش��ور به شمار مي آيد 
احداث مي ش��ود.  وي با بيان اينكه در اين اورژانس ۲۲ تخت بستري، 
بخش هاي اتاق عمل سرپايي، اتاق مسموميت و غيره وجود دارد، ادامه 
داد: در مجموع اين اورژانس داراي ۵۰ تخت است.  اشرفيان گفت: بعد 
از گرفتن مجوزهاي لازم ماه آينده كلنگ زني اين پروژه انجام مي شود 
و با قراردادي كه با پيمانكار اين پروژه بسته شده است تا آخر امسال به 
بهره برداري مي رس��د.  وي افزود: تمام هزينه هاي اين پروژه از صفر تا 

۱۰۰ به عهده خود سهامداران اين بيمارستان است. 

 افتتاح شهرك فناوري اصفهان پس از 10 سال  
مدير عامل شركت شهرك هاي صنعتي     اصفهان 
اس�تان اصفه�ان از افتت�اح ش�هرك 
فناوري اصفهان پس از 1۰ س�ال در هفته دولت امس�ال خبر داد. 
محمدجواد بگي گفت: اولين شهرك فناوري استان اصفهان يكي از هفت 
پروژه شهرك فناوري در سطح كشور است كه فعاليت ملي دارد و فعاليت 
خاص اين شهرك، انجام فعاليت هاي علمي تحقيقاتي است كه استان و كشور 
را از واردات بعضي از مواد بي نياز مي كند.  وي با اشاره به اينكه 4۱ شهرك 
ناحيه صنعتي و ۶ شهرك خصوصي در استان اصفهان فعال هستند،  و ۲7 
افزود: شهرك هاي صنعتي خصوصي استان اصفهان شامل محمودآباد در 
شاهين ش��هر، س��ايپا در گلپايگان، پارس كوير زاگرس »فتح المبين« در 
كاشان، فولاد در لنجان و برس��يان در اصفهان فعال هستند. بگي با اشاره 
به وسعت ۱۲ هزار هكتاري شهرك و نواحي صنعتي استان، گفت: بيش 
از ۱7 هزار هكتار شهرك و ناحيه صنعتي و خصوصي در استان وجود دارد 
كه از اين نظر رتبه نخست كشور را به دست آورده ايم و مساحت شهرك 
و نواحي صنعتي استان دوم، ۵۰ درصد اين رقم است.  مدير عامل شركت 
شهرك هاي صنعتي استان اصفهان با بيان اينكه وظيفه شركت شهرك هاي 
صنعتي استان به دليل پراكندگي جغرافيايي، مسافت شهرك هاي صنعتي 
و... بسيار سنگين است، خاطر نشان كرد: سال گذشته حدود 7۰ درصد 
سهم منابع ش��ركت معادل ۵۰ ميليارد تومان براي شهرك سازي هزينه 
شده است.  به گفته وي، حدود يك درصد منابع شركت براي توسعه صنايع 
كوچك، پژوهش، آموزش و فناوري و ۲4 درصد براي هزينه هاي جاري، 
اداري، عمومي و نگهداري شهرك هاي صنعتي هزينه شده است.  بگي با 
اشاره به محورهاي اين شركت براي سال اقتصاد مقاومتي، گفت: با توجه به 
ركود و كاهش استقبال از سرمايه گذاري 7۰ درصد شهرك سازي تثبيت 

شده همچنين يك درصد سهم توسعه به ۱۰ درصد افزايش يافته است. 

 تله كابين بهشهر نه جواز تأسيس دارد 
نه مجوز زيست محيطي

سه سال پيش بود كه با حضور تعدادي از مسئولان مازندران كلنگ 
بزرگ ترين پروژه استان كه عبارت بود از ساخت تله كابين در شهرستان 
بهشهر به زمين زده شد. طبق برآوردها قرار بود اين تله كابين ظرف 
مدت 18ماه احداث شده تا گردشگري اس�تان را بيش از پيش رونق 
بخشد اما با گذشت نزديك به دو سال سرانجام مشخص شد اين پروژه نه 
مجوز زيست محيطي از منابع طبيعي دارد و نه جوازي براي ساخت دارد. 

    
 شهرستان بهشهر در استان مازندران از جمله مناطقي است كه به خاطر 
ويژگي آب و هوايي و مناطق بكرش از جمله عمارت باغ شاه، استخر عباس آباد 
بهشهر، كاخ صفي آباد، بناي تاريخي چشمه عمارت، سيماي طبيعي و حيات 
وحش ميانكاله، قلعه پلنگان، بز پل بهشهر، سيكا پل بهشهر، غارهاي هوتو و 
كمربند، آتشكده كوسان، قلعه شاه نشين آسيابسر، بقعه امير كمال الدين و 
امير جمال الدين آسيابسر، حسينيه فرحي رستم كلا، بقعه و گورستان تاريخي 
سفيد چاه، جنگل هاي بهشت گمشده گلوگاه، چشمه رز بن و دره پاسند، 
مجموعه تاريخي گوهر تپه و… هرساله گردشگران بسياري را از داخل و 
خارج به س��وي خود جلب مي كند و اين مهم باعث شد تا مسئولان به فكر 

توسعه و ايجاد زيرساخت هاي جديد گردشگري در اين منطقه باشند. 
  ايجادپروژهتلهكابينبرايرونقگردشگري

وجود جنگل هاي سرسبز در كنار چشمه هاي بسيار در ارتفاعات بهشهر 
موجب شد تا مسئولان استان مازندران تصميم گرفته تا در اين منطقه 
بزرگ ترين تله كابين استان را راه اندازي كنند.   شانزدهم اسفند ماه سال 
۱۳۹۲ روزي كه كلنگ تله كابين عباس آباد بهش��هر به زمين خورد قرار 
شد اين پروژه در مدت ۱۳ماه و با س��رمايه گذاري ۸۰ ميلياردي بخش 
خصوصي احداث شود اما پس از مدتي مجريان اين طرح ۵ ماه ديگر به اين 
زمان افزودند.  مجري تله كابين عباس آباد درآن زمان درخصوص ويژگي 
اين طرح گفته بود: »تله كابين عباس آباد به طول ۲ هزار و ۵7۱ متر، با ۲۰ 
دكل، ۳۵ واگنVIP، جابه جايي ۱۲۰ نفر در ساعت و 4 هزار نفر در روز 
در حالت پيك راه اندازي خواهدشد.« سيدعباس حائري افزود: »اين طرح 
بزرگ با مشاركت شركت مشاوره اي »مولتي نشنال ريسورس« و شركت 
 فرانس��وي »پوما« همچنين شركت »جهش پارس��يان«، در مجموعه 
تفريحي � تاريخي عباس آباد بهشهر، ساخته مي شود.« وي با اعلام اينكه 
اين طرح تنها شامل ساخت تله كابين نخواهد بود ادامه داد: »در اين پروژه، 
هتل جنگلي، رستوران زنجيره اي، شهر بازي، مجموعه ورزشي، موزه و 

اماكن فرهنگي، ايجاد خواهد شد.« 
  پروژهايكهمجوزنداشت

باوجود اينكه مردم منطقه براي ساخت اين تله كابين لحظه شماري مي كردند 
به علت نداشتن مجوزهاي لازم اجراي آن در هاله اي از ابهام قرار گرفت. اين 
در حالي بود كه يكي از مسئولان شوراي وقت شهر بهشهر با رد اين موضوع، 
اعلام كرد موافقت اصولي اين طرح گرفته شده و به زودي عمليات اجرايي آن 
آغاز خواهد شد و حتي، تير ماه ۹۳، نماينده مردم بهشهر در جلسه بررسي 
اجراي تله كابين در فرمانداري مدعي شد: »بعد از ماه رمضان عمليات اجرايي 
تله كابين بهشهر آغاز مي شود.« اما چند روز بعد مشخص شد اين حرف ها تنها 
درحد ادعا بوده و هنوز مجوزي از سوي سازمان منابع طبيعي دريافت نشده 
و اين موضوع موجب شده تا اين پروژه نتواند مجوزهاي بعدي را نيز كسب 
كند از طرفي به علت طولاني شدن اين روند، سرمايه گذار از ادامه همكاري 
خودداري كرده و هم اكنون مس��ئولان درحال مذاكره با س��رمايه گذاران 
جديدي در اين رابطه هستند.  اما آنچه در اين ميان عجيب به نظر مي رسد 
اين اس��ت چرا پروژه اي كه نتوانس��ته مجوز هاي لازم را كس��ب كند بايد 
كلنگ زني شود و به قول مردم منطقه اين موضوع فقط جنبه تبليغاتي براي 

افرادي داشت كه مي خواستند به اهداف سودجويانه خود برسند.

 بهره برداري از خبرگزاري صدا و سيماي كشور 
در خراسان شمالي    

ساختمانجديدصداوسيمايخراسان    خراسان شمالي
شمالي،بهطوررسميبهبهرهبرداري
رسيد.راهاندازيخبرگزاريصداوسيماازپديدههايجديداست
ك�هب�راياولي�نب�اردراي�ناس�تانتش�كيلش�دهاس�ت.
به گزارش »جوان« مديركل صداوس��يماي استان خراسان شمالي در 
آيين افتتاح سايت صداوسيماي مركز خراسان ش��مالي كه  با حضور 
علي عسكري رئيس رسانه ملي برگزار ش��د، گفت: سايت جديد صدا و 
سيماي اين استان در مساحت ۱۵۱هزار متر مربع، و با زيربناي ۶ هزار و 
۵۰۰ متر مربع راه اندازي شد.  اميرهوشنگ آذردشتي افزود: اين سايت با 
اعتباري بالغ بر 4۰۰ ميليارد ريال به بهره برداري رسيده است و در آن سه 
استوديوي تلويزيوني، پنج استوديوي راديويي، واحد انيميشن سه بعدي 
و استوديوي مجازي با بالاترين تكنولوژي احداث  شده است. وي عنوان 
كرد: سايت صداوسيماي خراسان ش��مالي از سال ۸۵ كلنگ زني شده 
بود اما به علت مش��كلاتي به طول انجاميد و در نهايت با تلاش بسيار و 
رفع موانع اين پروژه امروز به بهره برداري رسيد.  مديركل صداوسيماي 
استان گفت: ميزان رضايت مردم خراسان شمالي از برنامه هاي راديويي 
۸۶ درصد و از برنامه هاي تلويزيوني 7۲ درصد بوده است، اين در حالي 
است كه در استان ۸۳ درصد پوشش شبكه هاي ديجيتالي داريم و تلاش 

داريم تا هرچه سريع تر اين پوشش را به صد درصد برسانيم. 

 انعقاد تفاهم نامه با سازمان ملل متحد 
جهت مشاركت در اجلاس مشهد 2017     

رئيسكميتهاجراي�ياجلاسجهاني    خراسان رضوي
مش�هدايم�ن2017ازانعق�����اد
تفاهمنام�همش�تركب�اس�ازمانمللمتح�دجهتمش�اركت
دراج����لاسجهان�يجامع�هايم�ن2017خب����رداد.
مجيد پيراسته با بيان اين مطلب گفت: با توجه به دعوت رسمي سازمان 
ملل متحد از رئيس و دبير كميته اجرايي اجلاس مش��هد ايمن ۲۰۱7 
مشهد، جلسه اي با »س��انجايا باهتيا« رياست مركز تخصصي مديريت 
بحران سازمان ملل متحد در ش��هر اينچئون كره جنوبي برگزار شد و 
موافقت براي جلب مشاركت همه جانبه سازمان ملل متحد در اجلاس 
جهاني جامعه ايمن ۲۰۱7 كسب گرديد. وي افزود: همچنين تفاهم نامه 
همكاري مشترك با مركز تخصصي مديريت بحران سازمان ملل متحد 
در شهر اينچئون كره جنوبي منعقد شد.  رئيس كميته اجرايي اجلاس 
جهاني مش��هد ايمن ۲۰۱7 ادامه داد: يكي از م��واردي كه مي تواند به 
كاهش حوادث و مديريت منسجم آنها كمك كند، طرح جامع مديريت 
بحران است كه تاكنون معدود كلانشهرهايي در دنيا آن را تهيه كرده اند 
و هدف اصلي از مشاركت مركز تخصصي سازمان ملل متحد در اجلاس 
جهاني جامعه ايمن ۲۰۱7 آشنايي و آموزش مديران شهري مشهد براي 

تهيه طرح جامع مديريت بحران است.

درحاليكهمتوليان
ميترا شهبازي
   گزارش 2

اس�تانخراسان
ش�ماليمقدمات
جشنوارهانگوررابرايبرگزاريآندرشهريورماه
س�الجاريفراهمميكنند،خبرجولانآفت
سفيدكوخسارت70درصديآن،شوكبزرگي
رابهباغدارانومسئولاناستانيواردكردهاست.
ايناستانهرسالهباتوليد180هزارتنانگور،نه
تنهابخشيازنيازكشوربهاينمحصولرابرطرف
ميكرد،بلكهباصادراتمازادآنبهكشورهاي
همسايه،كامآنهاراهمش�يرينميكرد.امادر
سالجاريباپيشرويآفتسفيدك،باغدارانبا
خوشههايخاليازانگورروبهروشدند،آنهم
زمانيكهاغلبباغدارانمبال�غگزافيرابراي
سمپاشيومقابلهباآفاتپرداختكردهوتنها
10درص�دباغه�ايانگ�وربيم�ههس�تند.

    
ماه گذشته عبدالله يوس��في، رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي خراسان ش��مالي از برگزاري جشنواره 
ملي انگور طي شهريورماه در استان خراسان شمالي 
خبر داد. اين جشنواره قرار بود به گفته وي به منظور 
معرفي پتانسيل ها و توانمندي هاي استان در زمينه 
توسعه تاكس��تان ها و نيز ايجاد صنايع تكميلي به 
سرمايه گذاران برگزار ش��ود. اين تصميم درحالي 
گرفته ش��ده بود كه يوس��في اكنون از وارد شدن 
خسارت به۶۰ تا 7۰ درصد باغات انگور اين استان 

براثر آفت سفيدك خبر مي دهد. 
  بحرانگسترشآفتسفيدك

نزديك باغ هاي تاكستان خراسان شمالي  كه مي شويم، 

خوشه هاي خالي از انگور بر پيكر درختان خودنمايي 
مي كند. گويي فصل خزان پيش از موعد فرارسيده و دار 
و ندار درختان را با خود برده است. باغ هاي اين استان 
پر از تاكستان هايي است كه به خاطر بيماري سفيدك 
داخلي انگور، زرد و خشكيده شده است به طوري كه 
در يك نگاه تصور مي ش��ود كه پاييز در اين منطقه 
فرارسيده است.  انگور منطقه بدرانلو كه به دليل توليد 
مازاد بر نياز داخلي استان به كشورهاي همسايه صادر 
مي شد و كام مردم كشورهايي همچون پاكستان را 
شيرين مي كرد در سال جاري با شيوع اپيدمي بيماري 
سفيدك داخلي اكنون كام باغداران هم از برداشت اين 
محصول شيرين نمي شود. خسارت وارد شده بر اثر 

بيماري سفيدك داخلي به برخي از باغ ها تا صد درصد 
هم پيش رفته و اين موضوع علاوه بر ايجاد خسارت 
عمده به محصول تاك موجب شده تا برگ و شاخه 
باغ ها نيز از ناحيه بيماري آسيب ببينند.  با وجود اينكه 
برخي از باغداران هزينه هاي گزافي را براي سم پاشي 
و محافظت از باغ هاي خود پرداخت كرده اند، اما با اين 
حال به گفته عبدالحسين نامور، رئيس اداره مديريت 
بحران س��ازمان جهاد كش��اورزي خراسان شمالي 
تاكنون ۸۱۰ ميليارد ريال خسارت به تاكستان هاي 

خراسان شمالي وارد شده است. 
اكنون وضعيت باغ هاي انگور اس��تان بحراني شده و 
برخي از تاكداران اين استان به علت طغيان بيماري 

س��فيدك داخلي انگ��ور و همچني��ن هزينه هاي  
سرسام آور سمپاشي باغ هاي خود را رها كرده اند. 

  چتربستهبيمهها
محمدجواد تشكري، معاون بهبود توليدات گياهي 
اداره كل جهاد كشاورزي خراس��ان شمالي با اشاره 
به اينكه برخي از باغداران اين اس��تان تا ۱۰۰ درصد 
خسارت نيز ديده اند، مي گويد: در اين استان ۱۶ هزار 
هكتار تاكستان وجود دارد كه سالانه ۱۸۰ هزار تن 
انگور از اين سطح برداشت مي شد.  در سال هاي گذشته 
هم انواعي از بيماري ها، آفات، س��رما و خشكسالي 
به تاكداران اين استان خسارت هايي وارد كرده بود. 
همچنين در برخي از سال ها آفت سفيدك سطحي 
به جان تاكستان ها مي افتاد و به راحتي كنترل مي شد 
اما متأسفانه در س��ال زراعي جاري سفيدك داخلي 
انگور ش��يوع پيدا كرده كه بيماري قارچي است و به 
دليل شرايط آب و هوايي كنوني قابل كنترل نيست. از 
اين رو باغداران خسارت بسياري از گسترش اين آفات 
ديده اند.  البته مشكل به همين جا هم ختم نمي شود 
چراكه با توجه به خسارت ۸۱۰ ميليارد ريالي كه به 
تاكستان ها وارد شده است، انتظار مي رود كه بيمه ها 
چتر حمايت خود را بر سر باغداران باز كنند، اما اين امر 
محقق نمي شود چراكه به گفته عبدالحسين نامور، 
رئيس اداره مديريت بحران سازمان جهاد كشاورزي 
خراسان ش��مالي تنها ۱۰ درصد باغ هاي استان زير 
پوشش خدمات بيمه اي هستند. از اين رو بيمه ها هم 
دستي از اين قشر زحمتكش  نمي گيرد.  بنابراين در 
سال جاري باغداران خراسان شمالي بايد با دست هاي 
خالي و با غم از دس��ت دادن محصول انگورشان در 

جشنواره انگور حاضر شوند. 

از ۷۰ درصد باغات مورد تهاجم آفت سفيدك فقط 1۰درصد بيمه بودند
برداشت خوشه هاي خالي از انگور در خراسان شمالي 

همزمان با سفر رئيس جمهور و هيئت دولت به استان كرمانشاه، مجمع 
نمايندگان استان در حركتي كه با استقبال مردم مواجه شد، خواستار 
توجه به مطالب�ات جدي مردم در اين س�فر به ويژه در بح�ث راه آهن و 
منطقه آزاد ش�دند.  مجمع نمايندگان اس�تان در اين نامه اعلام كردند 
درصورت عدم تحقق خواسته هاي مردم، رئيس جمهور و هيئت دولت را 
در اين سفر همراهي نخواهند كرد. از جمله اين خواسته ها راه آهن غرب 

كشور به عنوان كريدور ارتباطي با خاورميانه است كه سال ها در پشت 
وعده و وعيدها بلاتكليف مانده است. به دليل اهميت بحث راه آهن غرب 
كشور كه قريب به 2۰ سال است باحركت بسيار كند لاك پشتي درحال 
انجام است،  بررسي ابعاد مختلف اين پروژه ملي و حتي فراملي ضروري 
است چرا كه رئيس جمهور در سفر به كرمانش�اه راه اندازي راه آهني را 
در پايان دولت يازدهم وعده داد كه روزهاي گريز از مس�ئوليت اس�ت! 

محمدرضا سوري

   اردبيل:مديرعامل شركت توسعه گردشگري ايران گفت: آب درماني 
سبلان در سرعين با فناوري هاي مدرن جهاني به روز و فعال مي شود.  
غلامحسين حس��يني گفت: تجهيز مركز آب درماني سبلان به عنوان 
يكي از پيش��گامان اين بخش از خدمات گردشگري سلامت، به زودي 
جهت تجهيز به جديدترين فن آوري هاي مدرن، مطابق با علم روز دنيا 

در دستور كار قرار خواهد گرفت. 
  مركزي: فرمانده سپاه ناحيه شازند از برگزاري رزمايش بيت المقدس 
در اين شهرستان خبر داد.  علي رسولي گفت: اين رزمايش در قالب دفاع 
از كوي و برزن با حضور سه گردان از برادران بسيجي اين شهرستان از 

اول مردادماه به مدت دو روز برگزار مي شود. 
  سمنان: سرپرس��ت معاونت گردش��گري اداره كل ميراث فرهنگي، 

صنايع دستي و گردشگري استان سمنان از 
شركت اين استان سمنان در جشنواره سفره 
ايراني، فرهنگ گردشگري در روزهاي پاياني 
شهريور ماه امسال خبر داد.  مريم سلمانيان 
گفت: جشنواره هاي س��فره ايراني، فرهنگ 
گردشگري در هشت منطقه از كشور برگزار 
مي شود و استان سمنان در بين استان هاي 

منطقه چهار قرار دارد و غذاهاي محلي استان سمنان در جشنواره سفره 
ايراني فرهنگ گردشگري معرفي مي شود.

  گلستان:مدير كل صنايع دستي و گردشگري گلستان از ثبت دانشكده 
منابع طبيعي در فهرست آثار ملي كشور خبر داد.  ابراهيم كريمي گفت: اين 
بنا كه در فاصله ۶۰۰ متري بافت تاريخي گرگان واقع شده است، با پيگيري 
انجام شده آثار غيرمنقول فرهنگي – تاريخي با عنوان دانشكده منابع طبيعي 

گرگان در فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيد. 
  هرمزگان: رئيس اتاق بازرگاني از تش��كيل انجمن توليدكنندگان و 
صادركنندگان و فرآوري محصولات كش��اورزي در اس��تان هرمزگان به 
عنوان بازوان قوي جهت تحقق اهداف اين سازمان در اتاق بازرگاني خبر 
داد.  محمدامين صباغي زاده گفت: اتاق بازرگاني بندرعباس تلاش مي كند 
تا بتواند به سمت راه اندازي تشكلي ملي در اتاق بازرگاني پيش برود و اميد 

است با همكاري مسئولان و هيئت رئيسه، اين مهم محقق شود. 
  خراسانجنوبي:  مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
خراس��ان جنوبي گفت: بيابان لوت به عنوان سومين اثر ارزشمند استان 
و نخستين اثر طبيعي ايران در فهرست آثار جهاني به ثبت رسيده است.  
حسن رمضاني گفت: اين دشت در شمال شرقي شهرستان كرمان قرار دارد 

و بيست و پنجمين بيابان بزرگ جهان است. 
  سيستانوبلوچس�تان:  رئيس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي 
سيستان و بلوچس��تان از انجام اقداماتي براي برطرف كردن واحدهاي 
توليدي غيرفعال در اس��تان خبر داد.  غلامرضا مالكي گفت: مشكلات 
واحدهاي صنعتي تعطيل از طريق اداره صنعت و معدن و ش��هرك هاي 

صنعتي با همكاري بانك ها بررسي شده است. 
  قزوين: رئيس اداره روابط عمومي اداره كل حفاظت محيط زيست قزوين 
از ممنوعيت فروش گياه سنبل آبي در قزوين خبر داد.   سعيد محمدي گفت: 
سنبل آبي در تالاب ها و آبراه هاي استان گيلان به ويژه تالاب بين المللي انزلي 
مشاهده شده كه منجر به ايجاد مشكلات زيست محيطي فراواني در منطقه 
شده است از اين رو در قزوين نيز فروش و عرضه اين گياه ممنوع شده است. 

فرزين سنجري
   گزارش يك

براي اولين بار 4۰۰سال پيش يعني در     مكث
زمان حكومت شاه عباس برج هايي به 
نام كبوترها در وسط مزارع اصفهان بنا شد كه كم كم توانستند خود را 
به عنوان شاهكار دوران صفويه مطرح كنند.  تعداد اين كبوترخانه ها 
كه بعضاً تا ۱4هزار كبوت��ر را در خود جاي مي دادند ب��ه ۳ هزار برج 
مي رس��يد كه كل كود حيواني دش��ت اصفهان را تأمين مي كردند. 
دشت هايي كه مسئوليت توليد موادغذايي سپاه شاه عباس صفوي را 
بر عهده داشتند. اما به مرور زمان و در اثر بي توجهي ها، كبوتر خانه ها 
يكي پس از ديگري تخريب و از بين رفتند، به طوري كه در حال حاضر 

حدود ۳۰۰ مخروبه از آنها باقي مانده است. البته نبايد فراموش كرد كه 
امروز با خراب شدن اين كبوترخانه، دولت مجبور است كود شيميايي 
مورد نياز زمين هاي زراعي را با پول نفت وارد كشور كند. زمين هايي كه 
ديگر رمقي براي توليد بيش��تر محصول ندارند و گ��واه اين ادعا هم 
س��فره هاي خالي از محص��ولات ايراني اس��ت.  در عك��س يكي از 
قديمي ترين كبوترخانه ها ي اصفهان در محله زهران به چشم مي خورد. 
كبوترخانه اي كه به جاي ثبت به عنوان يك اثر ملي بر اثر بي توجهي ها 
به يك مخروبه تبديل شده است و حالا با ساخت يك ايستگاه برق در 

چند قدمي آن مي توان صداي فاتحه اش را به آرامي شنيد. 

تخريب كبوترخانه ها ناله زمين را بلند كرد


